

**June 21, 1955**  
**Letter, I. Vinogradov and I. Kozlov to the CPSU  
Central Committee**

**Citation:**

"Letter, I. Vinogradov and I. Kozlov to the CPSU Central Committee", June 21, 1955, Wilson Center Digital Archive, RGANI, f. 5, op. 28, d. 347. Department for Relations with Foreign Communist Parties (International Department of the Central Committee), 1953-1957, microfilm, reel 83. Contributed by Roham Alvandi and translated by Gary Goldberg. <https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/119680>

**Summary:**

This letter requests help finding work and housing for Iranian political émigré A.R. Hemkat in Moscow after he returned dissatisfied from his post in Tashkent.

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan  
Translation - English

ЦК КПСС  
 21920  
 21 ИЮН 1955  
 ПАСАДЕМТ ВОСВРАТУ  
 В ОБЩИЙ ОТДЕЛ ЦК КПСС

В ЦЕНТРАЛЬНЫЙ КОМИТЕТ КПСС

Генеральный секретарь ЦК Народной партии Ирана т.Радманеш обратился в ЦК КПСС с просьбой определить иранского политэмигранта А.Р.Хекмата на работу и предоставить ему жилплощадь в Москве.

Хекмат - выходец из буржуазной семьи, окончил факультет иранской литературы Тегеранского университета. В 1947 г. Хекмат эмигрировал в Советский Союз и был трудоустроен в г.Сталинабаде. В 1948 г. он самовольно выехал в Москву, посетил иранское посольство, где вел переговоры о выезде в Иран. Тогда же был арестован органами МГБ СССР, был осужден и заключен в исправительно-трудовой лагерь. Летом 1954 г. Хекмат был освобожден и МВД СССР разрешило ему выехать в Иран, но он отказался от этого.

С июня 1954 г. по март 1955 г. Хекмат находился в доме отдыха г.Сенеж за счет средств Исполкома Союза Обществ Красного Креста и Красного Полумесяца СССР.

В апреле 1955 г. Хекмат был направлен на работу в г.Ташкент, где ему была предоставлена работа младшего научного сотрудника Академии наук Узбекской ССР, а также комната в новом доме. Однако Хекмат, ссылаясь на якобы плохие климатические условия, через 10 дней вернулся обратно в Москву.

В письме в ЦК КПСС Хекмат просит предоставить ему работу и комнату в Москве или разрешить выезд в Европу. ЦК Народной партии Ирана возражает против выезда Хекмата за границу.

*Ja*  
*В. Виноградов*

Считали бы возможным удовлетворить просьбу т.Радманеша и обязать Исполком Союза Обществ Красного Креста и Красного Полумесяца СССР (т.Митерева) трудоустроить А.Р.Хекмата, до поступления его на работу оказывать ему материальную помощь в размере 500 рублей в месяц и предоставить комнату.

Вопрос с Исполкомом Союза Обществ Красного Креста и Красного Полумесяца согласован.

Зам.зав.Отделом ЦК КПСС по связям с иностранными компартиями *И. Виноградов* (И. Виноградов)

Зав.сектором Отдела ЦК КПСС *И. Козлов* (И. Козлов)

*Пов. Виноградову ИТ. В. Виноградову*

22 55 "21" июня 1955 года

№ 25-С-1281

5.Зкк

*Сироман*  
 Комитету урегулировала комнату, она -  
 заботу о материальной помощи и подлинн -  
 валих работи.  
 Зав. сектором *И. Козлов*  
 29. VI 55.

5754  
 347  
 ДР  
 Т.К.

[CPSU CC stamp:  
21920  
21 June 1955  
Subject to return to the  
CPSU CC General Department  
d.7]

TO THE CPSU CENTRAL Committee

Cde. Radmanesh, the General Secretary of the CC of the People's Party of Iran, has turned to the CPSU CC with a request to find work for Iranian political émigré A. R. Hekmat and to grant him housing in Moscow.

Hekmat comes from a bourgeois family, and graduated from the Iranian Literature Department of Tehran University. In 1947 he emigrated to the Soviet Union and was employed in Stalinabad. In 1948 he left for Moscow without permission and visited the Iranian Embassy, where he held discussions about leaving for Iran. Then he was arrested by organs of the USSR MGB, was convicted, and confined to a correctional labor camp. In the summer of 1954 Hekmat was released and the USSR MVD permitted him to leave for Iran, but he refused to do this.

From June 1954 to March 1955 he was in the Senezh rest home at the expense of the Executive Committee of the USSR Red Cross and Red Crescent Societies.

In April 1955 Hekmat was sent to work in Tashkent, where he was given work as a junior researcher of the Uzbek SSR Academy of Sciences and also a room in a new building. However, Hekmat returned to Moscow after 10 days, referring to allegedly poor climate conditions.

In a letter to the CPSU CC Hekmat is asking that he be given work and a room in Moscow or permission to leave for Europe. The CC of the People's Party of Iran objects to Hekmat going abroad.

We consider it possible to grant the request of Cde. Radmanesh and hold the Executive Committee of the USSR Red Cross and Red Crescent Societies (Cde. Miterev) responsible for finding work for A. R. Hekmat and giving him material aid of 500 rubles a month and a room until he begins work.

The issue has been coordinated with the Executive Committee of the USSR Red Cross and Red Crescent Societies.

[handwriting in the left margin: "to Suslov"]

Deputy Chief of the CPSU CC Department for  
Relations with Foreign Communist Parties  
[signature] (I. Vinogradov)

Chief of a sector of the CPSU CC  
Department  
[signature] (I. Kozlov)

21 June 1955

Nº 25-S-1281

[handwritten]:  
to Cde. I. T. Vinogradov [and] Vl. Voro[nin]  
22 June 1955

[handwritten]:  
Memo  
Hekmat was given a room, and help in equipping and is looking for work.

Sector chief [illegible signature]  
29 June 1955

5.3kk